

[Text]

Mr. Minister, one thing that has bothered me for some time is that in the case of these defectors, when they jump the plane they are taken over by, usually, a customs officer, who then consults with immigration, and there is sometimes a period of about one month during which they are housed by your department within the community concerned. Do you know of any regulations at all that require these people to pass health inspections?

• 1645

**Mr. Axworthy:** Everybody who gains entry to this country must have a health check and a security check. It does not necessarily fall on matters of hygiene, but it is a health check.

**Mr. Best:** Perhaps I could clarify, Mr. Chairman. The check will have to take place if the person is going to reside permanently in Canada. Under the regulations, anyone who is in Canada for more than 90 days, or is coming for more than 90 days, is required to have a health check. The problem is that people sometimes come for a shorter period and there is no way in which we can immediately impose that if somebody just defects, as they do—I suspect that we are talking about Gander, where it happens on a relatively regular basis. The problem started when refuelling rights were granted to aircraft of certain countries. It relates to the energy shortage, oddly enough. They walk off while refueling there and declare themselves as wanting to claim political asylum. Whenever those people are eventually—if they are eventually . . . granted permanent residence, they will have to comply with the medical and other requirements and background requirements the same as any other immigrant.

It is a matter of time sequence. In the case of immigrants applying abroad, the medical check is done before they leave; it is part of it. But in the case of a refugee, of course, that cannot be applied.

**Mr. Baker (Gander—Twillingate):** Obviously, if you are going to have a defector coming off a Soviet aircraft, or an East Bloc country aircraft, in the community of Gander, or in Halifax, Nova Scotia, he would not get his medical check done before he left on the plane. But as to people who defect and who are seeking political asylum in the United States, your department still handles their accommodations and, I presume, the security of the people involved. But there is no provision, then, for that person to . . . Obviously at these airports they do have health people, they have nurses, they have an arrangement with the local hospital, and so on. I just wondered why, in cases like that, whereas you have your general rules that state that yes, you must have this, that and the other thing before you enter the country, in this case there does not appear to be any mandatory stipulation that for the period of a month, or two months, or three months, they do not have to go through a health inspection.

**Mr. Best:** Only if they originated, Mr. Chairman, from a country where the health authorities would feel that there would be a need for everyone to have that kind of check. There are very few of those countries, to my knowledge, right now. The key factor is that at the point at which the person defects he is strictly a visitor; at that point we do not know he is going

[Translation]

Monsieur le ministre, ce qui me dérange, c'est que des transfuges qui débarquent de leur avion sont habituellement remis aux bons soins d'un agent des douanes qui consulte ensuite les services d'immigration et dans certains cas, il faut environ un mois avant que votre ministère s'occupe de les loger dans la collectivité concernée. Autant que vous sachiez, y a-t-il des règlements qui exigent que ces personnes subissent un examen médical?

**M. Axworthy:** Toute personne qui entre dans ce pays doit subir un examen médical et un contrôle sécuritaire. Cela ne porte pas nécessairement sur l'hygiène mais sur l'état de santé.

**M. Best:** Pour préciser, monsieur le président, toute personne ayant l'intention de devenir résident permanent au Canada doit subir l'examen médical. En vertu des règlements, toute personne demeurant au Canada pendant plus de 90 jours doit subir un examen médical. Or, le problème se pose lorsque les séjours sont plus limités car on n'a pas l'autorité d'exiger un examen, surtout lorsqu'il s'agit de transfuges . . . Il s'agit notamment de Gander où on fait escale régulièrement. Là, le problème remonte au moment où on a accordé aux avions en provenance de certains pays le droit d'y refaire le plein. Ils remontent à la crise énergétique, aussi curieux que cela puisse paraître. Les passagers profitent de l'escale pour s'enfuir et pour ensuite réclamer l'asile politique. S'ils se voient accordés la résidence permanente, ils devront satisfaire aux exigences médicales et autres comme tout autre immigrant.

C'est l'ordre des événements qui entre en jeu ici. Les immigrants qui font une demande à l'étranger doivent subir un examen médical avant de quitter leur pays. Manifestement, dans le cas d'un réfugié, c'est impossible.

**M. Baker (Gander—Twillingate):** Il est clair qu'un transfuge qui arrive à Gander ou à Halifax en Nouvelle-Écosse par un avion de l'URSS ou d'un des pays de l'Europe de l'Est n'aurait pas subi d'examen médical avant de quitter son pays. Cependant, votre ministère s'occupe même du logement et de la sécurité de ceux qui demandent asile politique aux États-Unis. Donc, rien n'est prévu pour . . . Nous savons tous qu'il y a des médecins, des infirmières aux aéroports et que ces gens-là ont un arrangement avec l'hôpital local. Donc, puisque vos règlements exigent de passer certains examens avant d'entrer au pays, pourquoi n'est-il pas obligatoire de subir un examen médical pour des séjours d'un, deux ou de trois mois?

**M. Best:** Monsieur le président, l'examen médical n'est obligatoire que dans certains pays. Toutefois, autant que je sache, il y a très peu de pays où on l'exige. Ici, il faut retenir que le transfuge qui arrive a le statut de visiteur. À ce moment-là, nous ne savons pas si son séjour dépassera les 90 jours prévus par les règlements.